

CUSTOMARY LABOUR IN FRENCH COLONIAL AFRICA. AN INITIAL APPROACH



ABSTRACT

In response to Ousmane O. Sidibé's book *Repenser le travail. Une contribution africaine*, this article looks back at customary work in the French colonies in Africa. On the one hand, it seeks to give an account of how it was perceived in certain French-speaking colonial circles, among colonial administrators and certain missionaries, mainly in Cameroon. Secondly, by looking back at the political debates on the place to be given to local customs and usages in French colonial labour law, which was being established in the overseas territories between the Brazzaville Conference in 1944 and the promulgation of the Overseas Territories Labour Code in December 1952.

KEYWORDS: *Customary Labour, French Colonial Labour Law, French Africa, 1944 Brazzaville Conference, 1952 Overseas Territories Labour Code.*

RÉSUMÉ

En réaction à l'ouvrage d'Ousmane O. Sidibé *Repenser le travail. Une contribution africaine*, cet article revient sur le travail coutumier dans les colonies françaises africaines. D'une part en cherchant à rendre compte de la perception qu'en avaient certains milieux coloniaux francophones, chez les administrateurs coloniaux et certains missionnaires, principalement au Cameroun. D'autre part, en revenant sur les débats politiques portant sur la place à accorder aux coutumes et usages locaux dans le droit du travail colonial français qui se met en place dans les territoires d'outre-mer entre la Conférence de Brazzaville en 1944 et la promulgation du Code du travail des territoires d'outre-mer en décembre 1952.

MOTS-CLÉS: *Travail coutumier, droit du travail colonial français, Afrique française, Conférence de Brazzaville de 1944, Code du travail des territoires d'outre-mer de 1952.*